Latinské infinitivy a jejich užití ve vazbě akuzativu s infinitivem:

	užití ve vazbě ak+inf 
	infinitiv
	tvoření
	příklad
	překlad

	přítomnost, aktivní
	inf. préz. akt.
	laudāre
	Dico magistrum discipulum laudare.
	Říkám, že učitel chválí žáka.

	přítomnost, pasivní
	inf. préz. pas.
	laudārī
	Dico discipulum a magistro laudari.
	Říkám, že žák je chválen učitelem.

	minulost, aktivní 
	inf. perf. akt.


	perfektní kmen + isse = laudāvisse
	Dico magistrum discipulum laudavisse
	Říkám, že učitel chválil žáka.

	minulost, pasivní 
	inf. perf. pas.


	od supinové kmene odstranit koncovku um, přidat koncovku příslušného rodu a čísla + esse = laudatum (am, um, ōs, ās, a) esse
	Dico discipulum a magistro laudatum esse.

Dico discipulos a magistro laudatos esse.

Dico puellam a magistro laudatam esse.

Dico puellas a magistro laudatas esse.

	Říkám, že žák byl chválen učitelem.

Říkám, že žáci byli chváleni učitelem.

Říkám, že dívka byla chválena učitelem.

Říkám, že dívky byly chváleny učitelem.

	budoucnost, aktivní 
	inf. fut. akt.


	od supinové kmene odstranit koncovku um, přidat koncovku –ūrum (koncovka dle příslušného rodu a čísla) + esse = laudatūrum (ūram, ūrum, ūrōs, ūrās, ūra) esse
	Dico magistrum discipulum laudatūrum esse.

Dico magistros discipulum laudatūros esse.

Dico magistram discipulum laudatūram esse.

Dico magistras discipulum laudatūras esse.
	Říkám, že učitel bude chválit žáka.

Říkám, že učitelé budou chválit žáka.

Říkám, že učitelka bude chválit žáka.

Říkám, že učitelky budou chválit žáka.

	budoucnost, pasivní 
	inf. fut. pas.


	supinum + slovo īrī = laudatum īrī (NESKLOŇUJE SE!!!!!)
	Dico discipulum a magistro laudatum īrī.

Dico discipulos a magistro laudatum īrī.

Dico puellam a magistro laudatum īrī.

Dico puellas a magistro laudatum īrī.
	Říkám, že žák bude chválen učitelem.

Říkám, že žáci budou chváleni učitelem.

Říkám, že dívka bude chválena učitelem.

Říkám, že dívky budou chváleny učitelem.


Latinská participia:
	
	tvoření
	příklad
	překlad
	užití v ablativu absolutním

	part. ps. act. pro děj současný
	prézentní kmen + koncovky –ns, -ntis
	laudans
	chválící
	militibus delentibus

Když vojáci ničili (ničí, budou ničit)

	part. pf. pas. pro děj předčasný
	perfektní kmen + koncovky -us, -a, -um
	laudatus 


	chválený
	Caesare interfecto …

Když byl (je, bude) Caesar zavražděn …


Gerundium (podstatné jméno slovesné)

	sg.
	tvar
	příklad
	překlad

	gen.
	legendi
	potestas legendi
	možnost čtení, možnost číst

	dat.
	legendo
	operam do legendo
	věnuji se čtení

	ak.
	ad legendum
	liber ad legendum
	kniha ke čtení

	abl.
	legendo
	erudimur legendo
	vzděláváme se čtením


Gerundivum (přídavné jméno slovesné, vyjadřuje pasivnost a nutnost děje)

	
	příklad
	překlad

	osobní vazba
	miles laudandus est
	voják musí (má) být (po)chválen

	neosobní vazba
	parendum est legi
	je třeba poslechnout zákon (zákon se musí uposlechnout)

	vyjádření původce děje
	magistro puella castiganda est
	dívka musí být učitelem kárána (učitel musí kárat dívku)


� Příklady na neutrum neuvádím, myslím, že princip je jasný.





